
سرخط خبر

 بورس در کانال ۷۸ هزار واحدی
شاخص کل قیمت و بازده نقدی بورس تهران 
در پایان معاملات دیروز با افزایش 117 واحدی 
به رقم 78 هزار و 86 واحد رس��ید. شاخص کل 
ه��م وزن اما با کاهش یک واحدی روی رقم 14 
هزار و 524 واحد ایس��تاد. به گ��زارش فارس، 
همچنین شاخص سهام آزاد شناور با افزایش 95 
واحدی عدد 87 هزار و 269 واحد را به نمایش 
گذاشت. شاخص بازار اول نیز در حالی با افزایش 
95 واحدی به رقم 55 هزار و 180 واحد دست 
یافت که شاخص بازار دوم با 182 واحد افزایش 
به عدد 167 هزار و 603 واحد رس��ید. شاخص 
کل فرابورس نیز با افزایش 5 واحدی روی رقم 
805 واحد ایس��تاد. ارزش کل معاملات بورس 
تهران به بیش از 248 میلیارد تومان بالغ ش��د 
که ناش��ی از دست به دست شدن بیش از 756 
میلیون سهم و اوراق مالی قابل معامله طی 63 

هزار و 519 نوبت دادوستد بود.

نرخ جدید مرغ و ماهی در بازار
اتحادی��ه پرنده و ماهی ن��رخ جدید مرغ و 
ماهی را در بازار اعلام کرد که براساس این اعلام 
قیمت مرغ نس��بت به چهارشنبه و پنجشنبه 
گذشته، 350 تومان و نسبت به شنبه گذشته 
200 تومان کاهش داشته است. اکنون قیمت 
ه��ر کیلوگ��رم مرغ آم��اده به طب��خ در مراکز 
خرده فروش��ی، 7400 توم��ان اس��ت. این کالا 
در روزهای چهارش��نبه و پنجشنبه گذشته به 
7750 تومان رسید.  همچنین قیمت این کالا 
در می��دان بهمن 6600 تومان و نرخ مرغ زنده 
نیز 5000 تومان اس��ت. درحال حاضر قیمت 
هر کیلوگرم ماهی شیر جنوب 28 هزار تومان، 
کپور 14 هزار تومان، ق��زل آلا 12 هزار تومان، 
آزاد دزفولی 8 هزار تومان، شیر نیزه ای 15 هزار 
تومان، تیلاپیا 19 هزار تومان، س��فید پرورشی 
)آمور جنوب( 14 هزار تومان، هامور جنوب 19 
هزار تومان، حلوای سیاه 22 هزار تومان و  قزل 
سالمون 12 هزار تومان است. همچنین نرخ هر 
کیلوگرم ماهی شوریده 23 هزار تومان، راشگوی 
جنوب 32 هزار تومان، س��رخو 18 هزار تومان، 
سالمون نروژ 37 هزار تومان، سنگ سر طلایی 
17 هزار تومان، س��ارم 7 هزار تومان، گیش 8 
هزار تومان و سنگسر شهری نیز 14 هزار تومان 
اس��ت. گفتنی است، با وجود آنکه وزارت جهاد 
کشاورزی سقف قیمت برای هر کیلوگرم گوشت 
مرغ را 7300 تومان اعلام کرده اس��ت، آخرین 
بررسی ها حاکی از عرضه گوشت مرغ به قیمت 

کیلویی بیش از 8000 تومان است.

تعمیرات لوازم خانگی 
نباید انحصاری باشد

ساماندهی ش��رکت های ارائه کننده خدمات 
پ��س از فروش ل��وازم خانگی ضروری اس��ت و 
وزارت صنع��ت،  مع��دن و تجارت بای��د  بر کار 
آنها نظارت داشته باش��د. رئیس اتحادیه صنف 
آسانسور و تولیدکنندگان و تعمیرکاران وسایل 
الکترومکانیکی تهران با بیان این مطلب به »وطن 
امروز« گفت: چندین رس��ته ش��غلی در بخش 
تولید  و تعمیر قطعات انواع دستگاه های صنعتی 
و خانگ��ی از این اتحادیه پروانه کس��ب دریافت 
می کنند. ایلخان��ی با بیان اینک��ه تعمیرکاران 
ل��وازم خانگی بخش بزرگی از اعضای اتحادیه را 
شامل شده و در ارتباط مستقیم با اقتصاد خانوار 
هستند، افزود: تعمیر درست و با ضمانت هر کالا، 
علاوه بر اینکه به خریداران و دارندگان انواع لوازم 
خانگی اطمینان خاطر می ده��د در صورت بروز 
هرگونه مش��کل ب��دون کمتری��ن دغدغه برای 
تعمیر وسایل خود به تعمیرگاه های مجاز دارای 
پروانه کس��ب این اتحادیه مراجعه کنند، به آنها 
در حفظ و نگهداری وسایل خود و جلوگیری از 
پرداخت هزینه های بی مورد نیز کمک می کند. 
ایلخانی در ادامه اضافه کرد: اکنون تعمیر بیش 
از 70 درص��د ل��وازم خانگی موج��ود در بازار از 
س��وی تعمیرکاران دارای پروانه کسب اتحادیه 
صنف آسانسور و وس��ایل الکترومکانیکی انجام 
می شود بنابراین ش��رکت های مجاز واردکننده 
لوازم خانگی نیز باید در این باره با تعمیرگاه های 
مجاز هماهنگ ش��وند. وی با انتقاد از انحصاری 
ک��ردن تعمیرات برخی برندهای لوازم خانگی از 
س��وی ش��رکت های ارائه دهنده خدمات پس از 
فروش آن کالا، خاطرنش��ان کرد این شرکت ها 
باید پس از بررس��ی، بخش��ی از تعمیرات لوازم 
خانگی هر برن��د را در مناطق مختلف تهران به 
تعمیرگاه های دارای پروانه کسب اتحادیه بسپارند 
تا علاوه  بر تقسیم کار، امکان دسترسی مردم به 
این تعمیرگاه ها نیز راحت تر و کم  هزینه تر باشد. 
وی با اشاره به دستورالعمل ابلاغی وزیر صنعت، 
معدن و تج��ارت درب��اره نمایندگی های مجاز 
محصولات لوازم خانگی و س��اماندهی سیر ارائه 
خدمات پس از فروش به خری��داران انواع لوازم 
خانگی گفت: با اجرایی شدن این دستورالعمل از 
فروش محصولات بدون ضمانت جلوگیری شده 
و خریداران نیز نسبت به دریافت خدمات پس از 

فروش اطمینان پیدا می کنند.

 فارس نوش��ت: امروز شورای رقابت به شکایت 
نانوای��ان درباره صدور مجوز کس��ب وکار نانوایی 

رسیدگی می کند.
  عل��ی صالح آبادی، مدیرعامل بانک توس��عه 
ص��ادرات با اش��اره به پرداخت 2 ه��زار میلیارد 
ریال وام به شرکت های کوچک و متوسط گفت: 
ای��ن وام ها به بنگاه های کوچک و متوس��ط در 
استان های تهران، کرمان، فارس، خراسان رضوی 

و یزد پرداخت شد.
 قزاقس��تان در نظر دارد قراردادی را با ایران در 
زمینه ناوگان بازرگانی در دریای خزر در س��ال 
2016 به امضا برساند و پیش نویس این قرارداد 

بزودی برای طرف ایرانی ارسال خواهد شد.
 با ابلاغ آیین نامه ای، برخی خدمات شرکت ملی 

نفت با نرخ صفر مالیاتی حساب می شود.
 وزیر نیرو گفت: فعلاً پیشنهادی درباره افزایش 

قیمت آب و برق به دولت ارائه نشده است.
 معاون تعاون وزیر کار گفت: مذاکرات و توافقات 
اولیه با بانک مرکزی برای ایجاد بانک تعاون انجام 

شده است.
 احس��ان س��هرابی، عضو هیات مدیره شورای 
اسلامی کار گفت: وزارت کار با اینکه قول مساعد 
برای افزایش حق مس��کن کارگران داده بود اما 
اکنون از زیر بار این مسؤولیت شانه خالی می کند.
 آرش محبی ن��ژاد، دبیر انجمن صنایع همگن 
قطعه ساز با اعلام اینکه تولید مشترک محصولات 
جدید پژو اگر کمتر از 40 درصد س��اخت داخل 
صورت گیرد خلاف سیاست های وزارت صنعت 
اس��ت، گفت: قطعه سازان کش��ور تا 80 درصد 
ام��کان تولید قطعات م��ورد نی��از خودروهای 

مشترک را دارند.
 سیدکمال الدین ش��هریاری، عضو کمیسیون 
عم��ران مجل��س با بی��ان اینکه وزیر س��ابق با 
مس��کن مهر ب��ه شهرس��ازی ضرب��ه زد، گفت: 
مسکن مهر تبدیل به معضلی شده است که هم 
دولت تدبیر و امید و وزارت راه وشهرسازی و هم 
دولت های بعدی از آثار و عوارض نامطلوب آن در 

عذاب هستند.
 نشس��ت معارفه اعضای جدی��د هیات عامل 
صن��دوق توس��عه مل��ی برگزار ش��د و ب��ر این 
اس��اس علیرضا صالح به عنوان قائم مقام هیات 
عام��ل، حمیدرض��ا تیموری به س��مت معاون 
سرمایه گذاری داخلی و علیرضا ساعدی سارخانلو 
در س��مت مع��اون اقتص��ادی و همکاری های 

بین المللی صندوق توسعه ملی معرفی شدند.
 خط اعتباری یک میلیارد یورویی تامین مالی 
پروژه های توس��عه ای، زیرس��اختی و اولویت دار 

کشورمان، بین ایران و نروژ گشایش یافت.
 امروز بیست وپنجمین نمایشگاه فرش دستباف 
ای��ران به عنوان بزرگ ترین مرکز تجمع و رویداد 
سالانه در حوزه فرش دستباف دنیا آغاز شد تا 7  
شهریور در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی 
ته��ران برگزار می ش��ود. بیش از 700 ش��رکت 
تولیدی و صادراتی هنر- صنعت فرش دستباف 

کشور در این نمایشگاه حضور و مشارکت دارند.
 شرکت حمل ونقل ریلی رجا به منظور خرید 
راحت بلیت، سامانه فروش تلفنی بلیت قطارهای 
خود را از طریق س��امانه تلفنی 1539 در تهران 
و 55122417-021 در شهرستان ها راه اندازی 
کرد. متقاضی به محض دریافت پیامک کد رزرو، 
حداکثر به مدت 2 س��اعت مهلت دارد از طریق 
شماره تلفن 895144-021 برای پرداخت مبلغ 

بلیت اقدام و خرید خود را قطعی کند.

ترابرد موبایل ها از دیروز پذیرفته شد
محدودی��ت اجرای طرح مل��ی ترابردپذیری 
ش��ماره های موبایل برداشته ش��د تا اپراتورهای 
موبایل امکان تبلیغات پیرامون اجرای این طرح 
را داش��ته باش��ند و مردم نیز به انتخ��اب اپراتور 
دلخ��واه بپردازند. به گزارش تس��نیم، این طرح 
ملی امکانی را در اختیار مش��ترکان موبایل قرار 
می دهد تا شماره تلفن همراه شان را بدون تغییر 
به اپراتورهای دیگر منتقل کنند. به عنوان نمونه 
اگ��ر از جمله مش��ترکان همراه اول یا ایرانس��ل 
باشید به راحتی می توانید شماره خود را به اپراتور 
دیگر منتقل کنی��د و از خدمات مطلوب دیگری 
بهره مند شوید. علی اصغر عمیدیان، رئیس سازمان 
تنظیم مق��ررات و ارتباطات رادیویی در مراس��م 
بهره برداری تجاری از ترابردپذیری ش��ماره های 
تلفن همراه با بیان اینکه این طرح شماره موبایل 
را به مش��ترک وصل و از خیم��ه اپراتورها خارج 
می کند درباره آمار درخواست های ترابرد گفت: در 
ح��وزه خطوط دائمی و اعتباری به ترتیب 4658 
و 6336 درخواست داش��تیم و تعداد پورت های 
موفق نیز برای دائمی و اعتباری 1178 و 1872 
در بازه آزمایشی بوده است. محمود واعظی، وزیر 
ارتباطات درباره حفظ اطلاعات مشترکان موبایل 
پس از به اشتراک گذاری دیتابیس مشترکان بین 
3 اپراتور در طرح ترابردپذیری گفت: اپراتورهای 
تلفن همراه تحت نظارت حاکمیت هستند و علاوه 
 بر این برای حفظ اطلاعات مش��ترکان تضمین 
داده اند. وی اضافه کرد: هر یک از اپراتورهای تلفن 
همراه چندین میلیون مشترک دارند و میلیاردها 
تومان س��رمایه گذاری کرده اند و از این رو حاضر 
نخواهند ش��د اطلاعات یکی از مش��ترکان حتی 

مشترک اپراتور دیگر خدشه دار شود. 

شاخص

3اقتصاد

مهدی جاب�ری: درخواس��ت 100 نماینده 
مجلس، بالاخره وزیر نفت را راهی خانه ملت 
کرد تا شاید درباره قراردادهای جدید نفتی 
پاس��خ قانع کننده ای به پارلمانی ها بدهد، 
البته یکی از نمایندگان مجلس بعد از جلسه 
چند ساعته با زنگنه گفت: »قانع نشدیم و 
ابهامات همچنان باقی اس��ت«. به گزارش 
»وط��ن ام��روز« پس از آنک��ه 60 نماینده 
مجلس با ارائه طرح 2فوریتی خواستار ابطال 
قراردادهای جدید نفتی ش��دند و 43 تن از 
نمایندگان نیز در نامه ای به علی لاریجانی 
بر ابطال این قراردادها تاکید کردند، دیروز 
صبح جلسه ای در بهارستان با حضور بیژن 
نامدار زنگنه برای بررسی ابعاد این قراردادها 
برگزار شد؛ جلسه ای که با رای نمایندگان و 
شاید برای حفظ آبروی وزارت نفت به شکل 
غیرعلنی برگزار ش��د. برخی نکات مطرح 
شده در این جلس��ه قابل توجه هستند؛ از 

جمله اینکه متن انگلیس��ی قراردادهای نفتی 131 
صفحه است اما فقط 4 صفحه از آن به هیأت تطبیق 
مصوبات دولت با قوانین ارس��ال شده و تکلیف 127 
صفحه دیگ��ر در هاله ای از ابهام و تردی��د قرار دارد! 
از س��وی دیگر طبق اعلام نمایندگان مجلس، هیأت 
مدیره شرکت ملی نفت نیز حاضر نشدند الگوی جدید 

قراردادهای نفتی را بپذیرند.
 11 بند از ایرادهای پانزده گانه اجرا نشده است ■

نکته قابل تامل دیگری که در جلسه غیرعلنی 
دیروز مطرح ش��د، این بود ک��ه وزارت نفت دولت 
یازده��م، 11 بند از ایراده��ای پانزده گانه موجود  
در قرارداده��ای جدی��د نفت��ی را اج��را و اصلاح 
نکرده اس��ت. در همین باره جواد کریمی قدوسی، 
نماینده مردم مش��هد در مجلس شورای اسلامی 
به فارس می گوید: در این جلسه وزیر نفت عنوان 
ک��رد 15 ایرادی که از دفت��ر مقام معظم رهبری 
درباره قراردادهای نفتی به وزارت نفت داده ش��ده 
بود، برطرف شده اس��ت اما تعدادی از نمایندگان 
مستنداتی را آماده و توزیع کردند که براساس این 
مس��تندات، از 15 ایراد وارد ش��ده به قراردادهای 
جدید نفتی از سوی نهاد رهبری، 2 بند به صورت 
کامل و 2 بند دیگر به صورت ناقص اجرا ش��ده و 
11 بند نیز اجرا نشده است. نماینده مردم مشهد 
در مجلس شورای اس��لامی البته اشاره ای هم به 
حمایت های علی لاریجانی از زنگنه دارد: »رئیس 
مجلس در این جلسه عنوان کرد در جلسه ای که 
پیش از این برگزار شده، ما گزارش را ارائه کرده ایم، 
15 ایراد وارد شده مرتفع شده و ایرادی باقی نمانده 
اس��ت«. وی با تاکید بر اینکه این اظهارات رئیس 
مجلس باید بررس��ی ش��ود، می افزاید: ما در حال 

تحقیق و بررسی درباره جلسه ای هستیم که آقای 
لاریجانی می گوید ایرادات در آن جلس��ه برطرف 

شده است.
 نتیجه »تقریباً هیچ« جلسه غیرعلنی ■

هدایت الله خادمی، دیگر نماینده مجلس شورای 
اسلامی در پاس��خ به اینکه »جلسه غیرعلنی دیروز 
مجلس چه نتیجه ای در بر داشت؟« به تسنیم گفت: 
تقریب��اً هیچ! وزیر نفت صحبت هایی را مطرح کرد و 
نمایندگانی این صحبت ها را تایید کردند و پاس��خی 
هم به منتقدان داده نشد، رأی گیری هم انجام نشد و 
جلسه تمام شد. وی افزود: به نظر می رسد به گونه ای 
این جلسه برنامه ریزی شده بود که آقای وزیر بیاید و 
حرف های خود را یکطرفه درباره لزوم جذب سرمایه 
و اینکه ایرادات برطرف ش��ده و ما باید هرچه زودتر 
میادین را توس��عه دهیم بگوید، نمایندگان نیز بدون 
آنکه الگو و مدلی در دس��ت داشته باشند، با شنیدن 
ای��ن حرف ها بگویند خب! این حرف ها که درس��ت 
است، می گویند ایرادات برطرف شده و ما نیاز داریم 
میادین مان توس��عه یابد، پس همه چیز خوب است. 
عضو کمیس��یون انرژی مجلس ده��م تصریح کرد: 
چهارشنبه گذشته که در هیات تطبیق مجلس بودیم، 
آنها هم عجله داش��تند زودتر مدل قراردادی را تایید 
کنند، امروز هم با عجله همه چیز بیان شد که بگویند 
در مجلس هم مس��اله قرارداده��ا را مطرح کرده ایم، 
برخ��ی نمایندگان ه��م از ابتدای جلس��ه در تایید 
حرف های وزیر نفت پیشگام بودند و انگار ابر و باد و مه 
و خورشید و فلک در کارند که توتال بیاید و میادین 
کم ریسک ایران برای توسعه را برای سال های سال در 
دست بگیرد. وی ادامه داد: به  سختی توانستم وقتی 
برای صحبت بگیرم، در واقع وقت یکی از دوستان بود 

که به من داد و از زمانی که بلند ش��دم تا به جایگاه 
بروم وقت من محاسبه ش��د و کلاً 4 دقیقه وقت به 
من به عنوان منتقد دادند که حرف های خودم را بیان 
کنم. در این 4 دقیقه تمام مسائل مهم را سعی کردم 
خلاصه بگویم و از وزیر پاسخ بخواهم، از قبیل اینکه 
دولتی که 4 س��ال یا 8 سال است چطور می خواهد 
برای 40-30 س��ال آینده کشور تعهدی ایجاد کند 
که به  صلاح نیس��ت؟! چطور می خواهید 50 درصد 
از حق تصمیم گیری روی میادین را به ش��رکت های 
خارج��ی بدهید و اینگونه حاکمیت ب��ر مخازن را از 
دست بدهید؟ چرا به  جای میادین کم ریسکی چون 
آزادگان جنوب��ی و یاران، قراردادها را برای لایه نفتی 
پارس جنوبی و ف��رزاد A تنظیم نمی کنید؟ چطور 
موضوع انتقال تکنولوژی را که تاکنون در قراردادهای 
 IPC خارجی نفت محقق نش��ده، با اب��زار ناکارآمد
می خواهید محقق کنید؟ و موارد دیگری که عنوان 
شد اما وقتی وزیر نفت برای پاسخگویی پشت تریبون 
آمد به جای پاس��خگویی به این موارد، مسائل کلی را 
مطرح کرد که همه تایید کنند و وارد پاسخگویی به 
ایرادات اساس��ی گرفته شده به IPC نشد. خادمی با 
بیان اینکه »نیاز 150 میلی��ارد دلاری صنعت نفت 
برای توس��عه بزرگنمایی شده اس��ت«، گفت: اینکه 
با بیان یکس��ری واضحات و آمار کلی بخواهند مدل 
قرارداده��ای نفتی را توجیه کنند، در حالی که هیچ 
متنی در اختیار نمایندگان نیست و بگویند »ایرادات 
را برطرف کردیم«،  اصلاً منطقی نیست اما می بینیم 
که این روند غیرمنطقی در صحن مجلس پیگیری شد 
و 3-2 نماینده هم که به عنوان منتقد صحبت کردند 
پاسخ سوالاتشان داده نشد. خادمی ادامه داد: به نظر 
می رسد همه چیز برنامه ریزی شده بود، اکنون دولت 

می گوید »ما در مجلس هم حاضر ش��دیم 
و پاس��خ دادیم« و تلاش می شود که دیگر 
نیازی به مجلس نباشد، این جلسه هم در 
زمانی برگزار ش��ده که مجلس هفته آینده 
به تعطیلات می رود و زمان مناس��بی برای 
اقدام در جهت عقد قراردادها براساس مدل 
 IPC است. ایرادات اساسی به ساختار IPC
بر خلاف گفته مسؤولان وزارت نفت و برخی 
مس��ؤولان دولت، هنوز رفع نش��ده و این 

ساختار نیاز به اصلاح دارد.
ابهامات همچنان باقی است ■

حسینعلی حاجی دلیگانی، نماینده مردم 
شاهین شهر در مجلس به فارس گفته است: 
نماین��دگان مخالف صحبت های وزیر نفت 
و قراردادهای جدید نفتی عنوان می کردند 
م��ا تا س��ال 88 تا 4 میلی��ون و 200 هزار 
بش��که در روز تولید می کردیم و از س��وی 
دیگر می گفتند چرا بعد از 37 س��ال و این 
همه نیروی متخصصی ک��ه در اختیار داریم، باید به 
ش��رکت های شل، توتال و دیگر شرکت های خارجی 
متوسل شویم. وی می افزاید: نمایندگان مخالف الگوی 
جدی��د قراردادهای نفتی می گفتند متن انگلیس��ی 
قراردادهای جدید نفتی 131 صفحه است اما فقط 4 
صفحه از آن به هیأت تطبیق مصوبات دولت با قوانین 
ارسال شده است، از سوی دیگر هیأت مدیره شرکت 
ملی نفت نیز حاضر نشدند الگوی جدید قراردادهای 
نفتی را بپذیرند و مدیران این ش��رکت روز گذش��ته 
اطلاعیه هایی در این باره صادر کردند. نماینده مردم 
شاهین شهر در مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: 
مخالفان قراردادهای جدید نفتی عنوان کردند با این 
قراردادها تکنولوژی های جدید به کشور وارد نمی شود 
و از سوی دیگر شرکت های طرف این قراردادها سراغ 
میادینی می روند که به نفع آنها باشد، نه میادینی که 
مدنظر ما است، از سوی دیگر با این رویه خام فروشی 
توسعه پیدا می کند. حاجی دلیگانی اما درباره نتیجه 
جلس��ه غیرعلنی با زنگن��ه اظهارنظر جالب��ی دارد: 
»رأی گیری درباره قانع شدن یا قانع نشدن نمایندگان 
از توضیحات وزیر نفت انجام نش��د اما عمده ابهامات 
درب��اره الگوی جدید قرارداده��ای نفتی باقی ماند و 
برطرف نش��د!« بی نتیجه ماندن جلسه ای که عنوان 
»غیرعلنی« را یدک می کشید، همچنان می تواند به 
نفع مجموعه دولتی نفت باش��د تا بر وزن پاس��خگو 
نبودن آنها و سنگینی ابهامات و مسائل مشکوک در 
قراردادهای جدید نفتی افزوده ش��ود، چراکه مدیران 
ارش��د حوزه دولتی نفت، در شرایط علنی و طبیعی 
حاضر به رفع ابهام و روش��نگری درباره پش��ت پرده 
قراردادهای نفتی موسوم به IPC  نیستند، چه رسد 

به جلسات غیرعلنی و بی نتیجه ماندن این جلسات!

جلسه بی نتیجه مجلس درباره قراردادهای جدید نفتی

ابهام های نفتی همچنان باقی  ماند

وطن امروز  شماره 1961  دوشنبه اول شهریور 1395

خرده فروشی

صنف

گذش��ته  روز  اقتص�ادی:  گ�روه 
نشست س��الانه هیأت نمایندگان 
اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کش��اورزی ایران در 
حالی برگزار ش��د که محس��ن جلال پور نیز در این 
نشس��ت حضور پیدا کرد. به گزارش »وطن امروز«، 
در این جلسه استعفای جلال پور از ریاست اتاق ایران 
که به علت بیماری قلبی از سمت خود کناره گیری 
ک��رده، پذیرفته ش��د و براس��اس تصمی��م هیأت 
نمایندگان، انتخابات تعیین رئیس جدید اتاق در 14 
شهریور برگزار می شود. جلال پور، رئیس سابق اتاق 
بازرگانی ایران در این نشس��ت با بیان اینکه در اتاق 
هیچ پرداختی خارج از عرف و قرارداد نیست و همه 
آنچه پرداخت می شود در فیش حقوقی و طبق عرف 
جامعه اس��ت، اظهار داشت: توفیق این بود که برای 
مدتی نه چندان طولانی در پیشرفت بخش خصوصی 
و ارتقای جایگاه این بخش و در رأس آنها تشکل های 
اتاق ایران قدمی بردارم. وی با بیان اینکه در این 400 
روز که در اتاق ایران حضور داش��تم آنچه را در توانم 
بود دریغ نکردم، افزود: آنچه در این دوره براس��اس 

رویک��رد هی��أت رئیس��ه اتاق 
شروع شد، اصلاح تصویر اتاق 
بخش خصوص��ی، ظرفیت ها، 
توانمن��دی و داش��ته  های این 
بخش در نزد افکار عمومی بود. 
وی تصریح ک��رد: در این روزها 

بی انصافی هایی درباره اتاق بیان شد و به هیات رئیسه 
و رئی��س اتاق انگ دریافت وجه زدند در حالی که در 
این دوره در اتاق ما یک مشاور عالی و 3 مشاور خاص 
داشتیم و به رغم اینکه راه برای پرداخت حق الزحمه 
به این اف��راد باز بود حتی یک ریال به آنها پرداخت 
نش��د و مش��اور عالی اتاق هم که روزانه 14 ساعت 
وقت صرف می کرد ش��رط حض��ورش عدم دریافت 
وج��ه از اتاق بود. جلال پور ادام��ه داد: در مدتی که 
در ات��اق بودم با  200 هیأت و مقام خارجی ملاقات 
داش��ته و 14 س��فر خارجی را در این دوره به همراه 
رئیس جمهور و معاون اول رئیس جمهور به کشورهای 

مختلف داشتم. جلال پور بیان 
داش��ت: اگرچه پس از اینکه با 
مش��کل قلبی روبه رو ش��دم و 
می توانس��تم کار را به صورت 
نصفه و نیم��ه انجام دهم ولی 
بر خود واجب دیدم برای بهتر 
انجام ش��دن کار این وظیفه را به کسی دیگر که به 
ص��ورت کامل می توان��د در  این بخش وقت بگذارد 
واگذار کنم. در ادامه جلسه پدرام سلطانی، نایب رئیس 
اتاق بازرگانی ایران با اش��تباه خواندن ساختار نظام 
مدیریتی در کش��ور گفت: هم دولت و هم اتاق باید 
ساختار مدیریتی را درست کنند تا شایسته سالاری 
در اقتصاد کشور اتفاق بیفتد. وی افزود: ما هم مشکل 
دولت را درک می کنیم و هم به عنوان نماینده بخش 
خصوص��ی از پیگیری مش��کلات بخش خصوصی 
فروگ��ذار نخواهیم بود. وی بیان داش��ت: این رکود 
فقط سرمایه های مالی ما را معطل نگه نداشته، بلکه 

سرمایه های انسانی و مدیریتی کش��ور را هم دچار 
آسیب کرده اس��ت و نکته دیگر اینکه برایم سخت 
اس��ت در جایگاه آقای جلال پور باش��م که در 4 ماه 
در پیگیری مشکلات بخش خصوصی پایمردی کرد 
و در این راه س��لامت خود را از دست داد. وی افزود: 
در 4 ماهه اول امس��ال نزدیک به 130 هزار میلیارد 
تومان وام پرداخت شده اما اینکه بخش خصوصی چه 
میزان از این تسهیلات بهره مند شده، شاخص آماری 
نداریم. به گفته سلطانی، تسهیلات غیرمالی بانک ها و 
موسسات اعتباری در پایان سال 94 بالغ بر 80 هزار 
میلی��ارد تومان بوده که اگر این رقم را با س��ال های 
گذش��ته مقایسه کنیم تقریبا این رقم حدود 3 برابر 
متوسط جهانی اس��ت و این یعنی نظام بانکی ما از 
این بابت در ش��رایط پرخطر و پرریسکی قرار دارد. 
همچنین در ایران نس��بت کفایت سرمایه 4 درصد 
است که این میزان در دنیا بیش از 8 درصد است و 
تا سال 2018 هم باید به 12 تا 13 درصد برسد و بر 
این اساس بانک های ما از این حیث ضریب ریسکی 

3  برابر بانک های خارجی دارند.

دیروز در اتاق ایران چه گذشت؟ اتاق

فروش سوخت به ایرلاین ها با کارت بانکیبلومبرگ: معیشت ایرانی ها اصلاح نشده است
بلومبرگ با اعلام اینکه هنوز 
موانعی در مسیر سرمایه گذاری 
در ایران وجود دارد و وضعیت زندگی مردم با لغو 
تحریم ها بهبود نیافته اس��ت، نوش��ت: تک نرخی 
ش��دن ارز موجب ش��فافیت اقتص��ادی و جذب 
سرمایه گذاران می شود. به گزارش فارس، بلومبرگ 

در گزارشی به بحث احتمال 
تک نرخی شدن ارز در ایران 
و فوای��دی ک��ه اج��رای این 
طرح می تواند ب��رای اقتصاد 
کشور داشته باشد پرداخت و 
نوشت: پایان ارز 2نرخی باعث 

افزایش شفافیت مالی و اقتصادی و کاهش هزینه ها 
خواهد شد. براس��اس این گزارش، بانک مرکزی 
ایران علامت داده است که بزودی ارز تک نرخی در 
کشور اجرایی خواهد شد که پیش از این 2نرخی 
بود. سیاست گذاران اوایل این ماه اعلام کردند بعد 
از این برای خرید ارزهای خارجی، از ارز تک نرخی 
که بانک مرکزی اعلام می کند استفاده خواهد شد. 

اکبر کمیجانی، معاون بانک مرکزی هم گفته است 
مقررات پاسخگوی نیازهای بازار خواهد بود و این 
روند را هدایت خواهد کرد. به گفته کارشناس��ان، 
این اقدام باعث ورود پول نقد به سیستم بانکی  به 
جای چرخش در صرافی ها خواهد ش��د. براساس  
گ��زارش اف دی ای اینتلیجنس، س��رمایه گذاری 
مس��تقیم خارجی در 4 ماه 
نخست امسال در ایران به 4/5 
میلیارد دلار رس��یده اس��ت. 
همچنین دولت امیدوار است 
میزان سرمایه گذاری خارجی 
سالانه 30 تا 50 میلیارد دلار 
انجام ش��ود. اعمال تحریم ه��ای بین المللی باعث 
ایزوله شدن سرمایه گذاری ها و تضعیف ریال شد، 
همچنین ش��کاف بین 2 نرخ ارز موجود در ایران 
بیشتر ش��د و بانک مرکزی مجبور بود روزانه نرخ 
ارز را اع��لام کند اما بعد از لغو تحریم ها، ش��کاف 
بین 2 ن��رخ ارز موجود در ایران یعنی مبادله ای و 

آزاد کاهش یافت.

پخ��ش  ش��رکت  مدیرعام��ل 
فرآورده های نفت��ی ایران از فروش 
و تحویل س��وخت به ناوگان هوایی داخلی کشور از 
امروز به صورت نقدی و با کارت های بانکی خبر داد. 
به گزارش تس��نیم، سیدناصر سجادی با بیان اینکه 
این طرح برای 6 فرودگاه دارای کمترین تعداد پرواز 

آغاز می ش��ود، اظهار داش��ت: 
این طرح تا پایان ش��هریور در 
فرودگاه های سراس��ر کش��ور 
اجرایی خواهد شد. وی با بیان 
اینکه زیرساخت ها، امکانات و 
تجهیزات لازم در فرودگاه های 

سراسر کش��ور برای پرداخت نقدی بهای سوخت از 
طریق کارت های بانکی فراهم شده است، افزود: همه 
ایرلاین ها ملزم به پرداخت نقدی سوخت در فرودگاه ها 
از طریق خودپردازها و دستگاه های پوز هستند. وی 
اعلام کرد: فروش و تأمین سوخت شرکت های هما، 
آسمان، ماهان، کیش ایر، تابان، کاسپین، زاگرس، آتا، 
قش��م ایر، معراج، نفت و اترک فقط به صورت نقدی 

و با استفاده از کارت اعتباری بانکی امکانپذیر است.  
به گفته سجادی، در صورت رعایت نکردن و اجرای 
این دس��تورالعمل از سوی ش��رکت های هواپیمایی 
همه مسؤولیت ها و تبعات ناشی از این اقدام برعهده 
ش��رکت ها بوده و ش��رکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی ایران هیچ گونه مس��ؤولیتی در برابر مشکلات 
ایجاد ش��ده نخواهد داش��ت. 
در همین ح��ال دبیر انجمن 
شرکت های هواپیمایی با بیان 
اینکه نامه ای از سوی ایرلاین ها 
برای تعوی��ق در اجرای کارتی 
شدن س��وخت به وزارت نفت 
ارسال شده است، گفت: ایرلاین ها آمادگی اجرای این 
طرح را ندارند. مقصود اسعدی س��امانی در گفت وگو 
با مهر، افزود: شرکت های هواپیمایی به وزارت نفت 
اعلام کردند الان زمان مناسبی برای اجرای این طرح 
نیست زیرا در شرایط »های سیزن« هستیم و تعداد 
زیادی پرواز روزانه انجام می گیرد و ممکن است این 

طرح اختلالاتی را به وجود بیاورد.

پروازسرمایه گذاری

فاوا


